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jakékoli propojení trůnu a oltáře (za feu
dalismu, komunismu i kapitalismu) ve mně 
budí špatné pocity. Proto mi připadalo 
zvlášt ní, že se u nás Velký pátek stal svát
kem státním. Jak k tomu přijdou  chudáci 
nevěřící?

Asi jsem se přepočítal, mít svátek navíc 
nevěřícím zjevně nevadí. Klidně by jich možná 
brali i víc.

A co my, věřící? Přece jen, Velikonoce jsou 
nejdůležitějším křesťanským svátkem. Aspoň 
jsme dostali prostor je lépe zažít a oslavit. Jak 
nám v tom pomáhá volno, které nám najednou 
spadlo do klína?

Jaké jsou pro tuhle oslavu vůbec možnosti? 
Lze ji pojmout individuálně. Kdo ale ve  čtvrtek 
odpoledne odjede ke kamarádovi na chatu 
a tam se do soboty postí a modlí? Vlastně by 
se mi to líbilo, ale zatím jsem se k tomu nepro
pracoval.

Nebo se dá odjet do Izraele. Ne že bych se 
tam po mnoha letech netoužil zase podívat, ale 
Velikonoce bych si k tomu nevybral. Shodou 
okolností jsem jednou v ten čas byl ve španělské 
Compostele, ve středověku spolu s Jeruzalémem 
a Římem nejvýznamnějším cílem křesťanských 
poutí. I když momentálně středověk nemáme, 
modlářství jsem za těch pár dní zakusil víc než 
kdykoli dříve.

Ne že by to nebyly silné zážitky. Za  tkli vých 
zpěvů procházejí za tmy ulicemi města proce
sí lidí v kutnách s kapucemi, kteří přemísťují 
slavnostně vyšňořená a hodně těžká nosítka se 
sochami, modlami. Bylo docela zima, pršelo, 
a někteří šli naboso. Nebylo to jen divadlo, ti 
lidé to mysleli upřímně. Při zastávce s marián
skou modlitbou jsem prožíval, že k této osobě 
mají podobně bezprostřední vztah jako já 
k Ježíši. Ano, mělo to svou bizarní krásu a sílu.  
Vnímal jsem to jako poctivý folklor, u kterého 
nejde o tanečky, ale o sepětí s půdou (dlaž
bou), tradicí, dávnými generacemi předků 
a s nesnadno uchopitelnými náboženskodu
chovními entitami.

Nezapomenutelně nepříjemná chvilička,  
kterou jsem před 27 lety zažil v chrámu Božího 
hrobu v Jeruzalémě s jedním skuhrajícím 
žebravým mnichem nebo popem, mi dává 
tušit, že v Izraeli není během Velikonoc  
o co stát.

Velikonoce lze prožít v církvi. Ale 
zrovna v té její odnoži, kam patřím, nemá 
jejich sborová oslava prioritu. Rodiny se 
rozjedou po vlastech českých, nedělní boho
služba na Vzkříšení bývá navštívena chudě. 
O velikonočním pondělí jsme aspoň odpo
ledne pořádali grilování, ale v boji s deštěm, 
sněhem a chladem jsme sborovou veliko
noční párty v posledních letech přesunuli 
na květen.

Pravda, dá se zajít na velkopáteční boho
službu, ale k tomu, aby se nám to podařilo, 
celodenní volno nepotřebujeme. To se týká 
i sederové večeře. Jednou jsme ji s manželkou 
zažili. Připomenout si židovské tradice a pojíst 
beránka s omáčkou z hořkých bylin je prima. 
Jenže jednou mi to stačilo. Mám nejasný pocit, 

že skutečné Velikonoce jsou dál a hloub než 
v situaci po odchodu z Egypta. 

Další sféra, kde oslavit Velikonoce, je 
rodina. Jak je prožít společně? Když si připo
mínáme ukřižování, asi by neměla být moc 
legrace, že? Což takhle půst? „Dětičky, dnes je 
Velký pátek, napapáme se až v sobotu!“ Nevím 
nevím, jestli by to takhle bylo nejlepší. Vzít 
děti na velkopáteční shromáždění slibuje, že se 
budou nudit, takže oslava touto cestou nejspíš 
zase nic moc. Rodinná oslava Velikonoc tak 

hrozí sklouznout k formě běžného víkendu 
obohacenému kraslicemi. Proti kraslicím nic 
nemám, nejsou křesťanské, ale ani pohanské 
(dnes už ne), takže u mě dobrý. Aspoň vidíš, 
že křesťan mého církevního prostředí to se 
slavením Velikonoc nemá snadné. (Mám 
reálnou naději, že jinde je to lepší, a mám 
naději, že se i ten můj segment může v této 
oblasti posunout.)

Spojit pošmournou velkopáteční tradici 
s prožitkem evangelia je těžké. Kristovo 
šílené utrpení je jen jednou stránkou posel
ství. Hodiny mezi ukřižováním a vzkříšením 
neumím a nemohu prožívat jako tenkrát učed
níci, Máří z Magdaly nebo Kristova maminka. 
Už totiž vím, jak to dopadlo. Smrt na kříži je 
u mě nerozdělitelně propojená se Zmrtvých
vstáním. Nedovedu už být jenom smutný. 
Naplňuje mě vděčnost.

Navíc je Ježíšovo vítězné utrpení něčím 
tak závratným, že se s tím o prodlouženém 
víkendu v běžném formátu života dokážeš 
popasovat dost těžko, zvlášť jestli máš děti 
školou povinné. Ježíšův příklad, oběť i moc 
nás tolik přesahují! A přitom jde o to nejpod
statnější. Jsou to základy, na kterých rosteme. 
Jak ti poděkovat, Kriste? Jak ti poděkovat 
společně?

Takže možná za rok ta postní chata.  
„Dětičky, manželko, sbohem, jedu se duchovně 
vyžívat.“ No, možná by zbytek rodiny moc rád 
nebyl, takže snad až děti vyrostou?

Mít navíc svátek nevěřícím určitě  nevadí. 
Jaký obraz o Kristu jim ale Velikonoce  dávají? 
Bojím se, že to hlavní, co si pamatují už 
léta, je svěcení kočiček, dlouho předlouho 
šlágr „svátečních“ televizních zpráv: 
„ Křesťanský folklorní soubor nám zase 
předvedl svůj osvědčený kousek...“

Milý čtenáři,

Velký pátek –  
rodinný svátek?

editor ia l
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úvodník

Z dá se, že druhá přímá volba prezi
denta byla ještě dramatičtější než 
první. Vzbuzovala velké emoce v celé 

společnosti, ale i mezi křesťany. Vypadá to, 
že čím byl rozdíl mezi kandidáty těsnější, 
tím byly emoce prudší, a to i v rámci jed
notlivých rodin. Celé spektrum postojů mezi 
křesťany odpovídalo spektru celé společ
nosti. Podle jednoho církevního vedoucího 
bylo hlasování pro Miloše Zemana vážným 
hříchem, podle jiného bylo hlasování pro Ji
řího Drahoše vzpourou proti Hospodinu...

Miloš Zeman, který se na  české politické 
scéně pohybuje bezmála třicet let, byl všeobecně 
znám. Zato Jiří Drahoš byl relativně neznámý, 
a  proto bylo snadné o  něm šířit nejrůznější 
zvěsti. Zatímco plusy a  minusy Miloše Zemana 
mohl každý hodnotit přímo, o  Jiřím Drahošovi 
bylo třeba získat určité informace, což ovšem vy-
hovovalo těm, kdo ho volit nechtěli. Proto o něm 
začala kolovat po internetu celá škála informací, 
které měly od  jeho volby odradit. Tyto infor-
mace byly dobře kalibrovány, aby zasáhly celé 
spektrum voličstva – od těch jednodušších po ty 
nejvzdělanější. Pro ty jednodušší to byly infor-
mace typu „Jiří Drahoš je pedofil, iluminát a svo-
bodný zednář“. Zajímavé je, že toto podezření se 
táhne s českými prezidenty již od Tomáše Masa-
ryka; o Benešovi to zřejmě platilo (přirozeně ni-
koli pedofilie), ale právě tomu by to byli adresáti 
této námitky ochotni odpustit, protože vyhnal 
Němce z  pohraničí. Dále členství v  Římském 
klubu (zde si autoři kampaně trochu naběhli, 
protože prezident Zeman se v  Římském klubu 
v  minulosti angažoval podstatně více), ale pře-
devším postoj k  migraci – k  tomu se ještě vrá-
tíme. Těm sofistikovanějším bylo určeno pode-
zření, kdo že to Jiřího Drahoše platí a komu by 
Jiří Drahoš musel v případě zvolení jít na ruku.

Obecně z  rozborů vyplývá, že Miloše Ze-
mana volili s velkou převahou v Sudetech, tedy 
v místech, kde je nejsilnější KSČM a strana Svo-
boda a přímá demokracie Tomia Okamury a kde 
je také největší koncentrace lidí, kteří jsou pře-
svědčeni, že polistopadový vývoj jim nic nepři-
nesl. Klíčovou úlohu hrálo také vzdělání. Nemá 
tím být řečeno, že žádní vzdělaní lidé Miloše Ze-
mana nevolili, nicméně maturita byla velmi sil-
ným indikátorem, že daný člověk bude volit 
spíše Jiřího Drahoše.

„Elity“ vs. lid?
Nepochybně je v naší společnosti určitý zlom. 

Národ nemá elity, jichž by si vážil a  na  které  
by dal. 

Pod „elitami“ můžeme myslet vědce, inte-
lektuály, politiky, církevní představitele (i  když 
ti u nás hrají roli minimální), významné publi-
cisty a novináře, do jisté míry i „celebrity“. Tito 
lidé jsou nejvíce koncentrováni v hlavním městě 
– proto Jiří Drahoš v Praze zvítězil s obrovskou 
převahou. „Lid“ ale Praze nedůvěřuje. 

Důležité je najít odpověď na  otázku, proč 
tomu tak je. Vidím tři důvody a uvedu je v pořadí 
důležitosti – a vlastně i v pořadí chronologickém. 

1. Statisíce lidí, kteří v listopadu 1989 zaplňo-
valy Václavák, nechtěly primárně kapitalismus. 
Mnozí – zejména ze starší a  střední generace – 
očekávali, že se nějak naváže na étos roku 1968. 
Jistě, nebylo to realistické zejména ekonomicky. 
Václavu Klausovi se podařilo přesvědčit značnou 
část národa, že rychlý přechod ke  kapitalismu 
bude dobrý pro všechny. Jenže poměrně brzy se 
ukazovalo, že z dané situace dokážou těžit lidé, 
kteří se vyznají, a  tak tu vznikla ja-
kási „elita“ v  uvozovkách, která bo-
hatla a  bohatla, zatímco lidé, kteří 
naivně vložili své investiční kupony 
do  všelijakých fondů, byli „legálně“ 
podvedeni. Tehdy bylo zaděláno 
na novou nedůvěru „k  těm nahoře“. 
Národní étos s heslem „nejsme jako 
oni“ se během pár let vytratil jako 
pára nad hrncem. Bylo tu málo lidí, 
kteří by dokázali pojmenovat, co se 
děje, a  pro svou slušnost se nechali 
ukřičet nebo se prostě neprosadili. Mám na my-
sli zejména Petra Pitharta a lidi jeho typu.

Smutným a  výmluvným dědictvím tohoto 
dravého kapitalismu jsou dnešní miliony exe-
kucí a ne úplně tenká vrstva nešťastníků, kteří se 
z tohoto bláta nikdy nevyhrabou. Miloš Zeman, 
za jehož premiérování se toto vše dálo a mnohdy 
i rodilo, dokázal tyto lidi přesvědčit, že je „jejich“ 
kandidátem. Přitom pro ně nic neudělal (jako 
premiér mohl, jako prezident už ne), ale ani se 
na toto téma nevyjadřoval. 

EU a migrace
2. Evropská unie. Ta je mnohými vnímána 

jako něco přímo démonického. Křesťané o tom 
píšou zcela otevřeně; nevěřící by sice nepou-
žili tento termín, ale v  podstatě to vidí stejně. 
Skutečností je, že evropské „elity“ obyvatel-
stvo dejme tomu severní Moravy nebo rumun-
ského Banátu nechápou – a  jsem toho názoru, 
že se o to ani nesnaží. Evropská unie je projekt 
elit a  byrokracie – původně tak nebyla zamýš-
lena, ale vyvinula se tak. Evropské (ale i  ame-
rické) elity nesnášejí Donalda Trumpa, ale on 
má proti nim jednu výhodu: Z  jeho nařízení 
musí být za přijetí každé nové regulace zrušeny 
dvě staré. To v  Evropě není možné, protože jí 

vládnou byrokraté, kteří za  svůj 
úkol považují vytváření regulací, 
nikoli jejich rušení. Pokud zde ne-
nastane nějaká zásadní proměna 
(kterou si, popravdě řečeno, ne-
dokážu představit), nemůže Ev-
ropa v této věci začít Ameriku byť 
jen dohánět. 

Démonizace Evropské unie 
znemožňuje jakoukoli smyslupl-
nou diskusi. Buď jste „za“, nebo 
„proti“. Říci „ano, ale...“ nebo „ne, 
ale...“ znamená, že jedna polovi-
na obyvatelstva vás přestane po-
slouchat. Neodpustím si připome-
nout, že jsem byl proti vstupu. Teď 
bych ale s czexitem váhal. Ve Spo-
jeném království se brexitu moc 
dobře nedaří. Těšilo by mě, kdy-
by tu někdo z těch, kdo horují pro 
czexit, ale ještě spíše z  těch, kteří 

jsou proti němu, odpovědně a  vážně připravo-
val scénář, co udělat po referendu o vystoupení. 
Kombinace Zeman–Babiš–Okamura–komunis-
té by skutečně k  czexitu mohla vést. Co se bu-
de dít v den D+1?

3. Konečně třetí důvod – migrace. Roz-
díl mezi Zemanem a Drahošem je v celé otázce 
prakticky zanedbatelný, nicméně Zemanovi se 
s heslem „zastavme migranty a Drahoše“ poda-
řilo vytvořit dojem, že je mezi nimi nebetyčný 
rozdíl. A migrace je a zůstane tématem. A bude 
to stále ožehavější téma, protože státy, které mi-

granty přijímají, budou mít stále větší problémy. 
Nejhorší situace je zřejmě ve Švédsku, ale v mé-
diích se o  tom dozvíte minimum. A  protože 
mainstreamová média – především západoev-
ropská – toto téma neustále bagatelizují, uvolňují 
tím prostor pro různé propagandistické servery, 
které šíří buď přímo přehnané a nepravdivé in-
formace, nebo z nich činí přehnané závěry. Fak-
tem ale zůstává, že integrace muslimů se prostě 
nedaří, a dokud si to evropští politici nepřiznají, 
bude hůř. Příkop mezi „elitami“ a většinou oby-
vatelstva bude narůstat. Náš staronový prezident 
se pasoval do  role zachránce, a  přirozeně ne-
mohl nevyhrát. Řešení ale není v tom, že ho bu-
dou všichni nazývat populistou. Miloš Zeman si 
migrační vlnu nevymyslel, pouze na ní surfuje.

Podtrženo a sečteno, je s podivem, že do ne-
dávna neznámý Jiří Drahoš prohrál jen o nějaká 
tři procenta. Objeví se charismatický politik, 
který jasně pojmenuje problémy, naznačí řešení, 
a přitom z něj bude vyzařovat úcta k příznivcům 
i k odpůrcům? Nevím, zda láska a pravda na této 
straně nebe zvítězí nad lží a  nenávistí, ale měli 
bychom se o to alespoň snažit.

Mgr. Dan Drápal je teolog, spisovatel 
a publicista.

Dan Drápal

Zvolili jsme prezidenta

Objeví se politik, který 
pojmenuje problémy, naznačí 
řešení, a přitom z něj bude 
vyzařovat úcta i k odpůrcům?

Miloš Zeman Jiří Drahoš
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   ¡Mariánský sloup: nedodržené 
usnesení. „Možná už 3. listopadu 2018 
bude na Staroměstském náměstí stát 
Mariánský sloup,“ napsal 9. 2. interneto-
vý server Naše Praha. Čtenáře Života ví-
ry jsme informovali, že pražské zastupi-
telstvo 14. září loňského roku vyhovělo 
petici občanů proti znovupostavení Ma-
riánského sloupu a uložilo učinit všechny 
právní kroky vedoucí k rozvázání smluv-
ních závazků a k odnětí souhlasu  Prahy 
s umístěním tzv. Mariánského sloupu 
na Staroměstském náměstí.

Do konce loňského roku to měl zajis-
tit radní Jan Wolf (Trojkoalice/KDU-ČSL).  
Ten však rozhodnutí svého nadřízeného 
orgánu neposlechl. Protože smlouvy ne-
byly zrušeny, může se začít stavět. Beto-
nování základu (o hmotě 300 tun betonu) 
musí předcházet archeologický výzkum. 
Povolení k jeho provedení zatím existuje, 
přestože podle rozhodnutí magistrátu by-
lo (mělo být) zrušeno.

Není jasné, jak na tuto bezprece-
dentní situaci zareaguje pražské zastu-

pitelstvo. Svévolné jednání lidoveckého 
radního budí podiv.

 ¡První Momokon. První ročník  
Moravskoslezské modlitební konference 
(Momokon) se konal 9.–10. 2. v  Ostravě 
v prostorách místního KS. Akci pořádaly  

sbory AC Bohumín, AC Agapé  Český  
Těšín a KS Ostrava. Modlit se přišlo asi 
50 lidí. 

V pátek večer byl zaměřen na morav-
skoslezský region. Úvodní informace 
o situaci v Ostravě přinesli náměstek pri-
mátora Ing. Zbyněk Pražák (řkc) a sta-
rosta Hošťálkovic Ing. Jiří Jureček (KS), 

večer moderoval pastor KS Antonín Kra-
tochvíl. Chvály vedla skupina Moadias 
(KS a BJB Ostrava) a Jan Kočnar z CB Ost-
rava. Několik přítomných se pak šlo mod-
lit do centra Ostravy.

Sobotní dopolední blok vedl pas-
tor AC Bohumín Tadek Gaura. Motivoval 
přítomné k osobnímu očištění, vydání 
se do služby a k touze po ohni Ducha. 
O chvály se starala skupina AC Bohu-
mín. Po Večeři Páně následovaly mod-
litby za církev. 

Odpoledne byly na programu pří- 
mluvy za prezidenta a vládu naší země 
a za Izrael. Poslední blok konference 
byl věnován modlitbám za připravova-
nou Konferenci ohně CfaN v Maďarsku 
letos v létě. 

Antonín Kratochvíl pro Život víry 
o akci uvedl: „Z celého programu vystu-
povala touha přítomných po probu-
zení v osobních životech, v našich sbo-
rech i v celém regionu. Odjížděli občer-
stveni a povzbuzeni s nadějí, že Nejvyšší 
se skloní a bude jednat.“

 ¡Mezidenominační víkend mlá-
deže. „Mladí lidé z různých denominací 
se mezi sebou moc neznají. Ovšem pro-
pojit mládeže je důležité – můžeme se 
obohatit a společně bojovat za ten náš 
kus půdy v srdci Evropy. Právě proto se 
letos už popáté v Kutné Hoře konal Me-
zidenominační víkend mládeže,“ napsal 
pro ŽV jeden z pořadatelů akce Ben Drá-
pal z KS Praha. Ve dnech 26.–28. 1. se 
do modlitebny CB v Kutné Hoře sjelo asi 
sto účastníků. Jeden seminář vedl sená-
tor Libor Michálek. Večer kázal Petr Šim-
mer a také Michálek. Oba také nabídli 
modlitby, a tak vznikl čas pro očekávání 
v tichu, protože většina účastníků si pro 
modlitbu, požehnání či proroctví přišla.

Jedním z hlavních poslání víkendu 
bylo přátelství. Napomohly tomu hry 
i volný čas nebo třeba společná práce 
v kuchyni (vařit pro sto lidí je zábava 
na půl dne). „Právě tím je MVM výji-
mečný, i lidé, kteří se raději drží svých 
přátel, se tu spřátelí s někým novým,“ 
uvedl Ben Drápal. 
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P rezidentské volby skončily a část našeho ná
roda slavila, zatímco druhá část byla zkla
maná a rozčarovaná. Výsledek voleb pro

hloubil ve společnosti neshody, vzájemné opovrho
vání a v některých případech i nenávist. V takové 
situaci je někdy těžké nezapomenout, že se proti 
podobným projevům máme stavět a že naše ob
čanství je dvojí, to hlavní v nebi a to méně pod
statné tady na zemi. 

Je jisté, že v našem sboru jsou jak voliči Mi-
loše Zemana, tak voliči Jiřího Drahoše, a věřím 
tomu, že všichni volili podle svého nejlepšího 
svědomí, s nadějí, že jejich volba je pro Českou 

republiku nejlepší. Svobodnou volbu druhého 
a vítězství většiny je v demokracii třeba respek-
tovat, ať už výsledek může být pro někoho jak-
koli bolestivý či nepochopitelný. 

Podle některých průzkumů po  prezident-
ských volbách ve  Spojených státech v  roce 2016 
opustilo 14 % křesťanů svůj sbor. Přestože se dy-
namika diskusí o prezidentských volbách v České 
republice od  USA liší, zmíněné číslo je alarmu-
jící. Ukazuje, jak je pro mnohé těžké mít jednotu 
s lidmi, kteří zastávají jiný politický názor. 

V  průběhu kampaně k  prezidentským vol-
bám u nás bylo možné zaznamenat argumenty, 

proč by správný křesťan měl volit toho či 
onoho kandidáta. I když prezentované názory 
paradoxně hájily stejné biblické hodnoty, byly 
někdy i  zcela protichůdné a  svědčily o  rozdě-
lení naší společnosti. Je tedy zřejmé, že sku-
tečnost, že jdeme za Bohem, nemusí ještě zna-
menat jednotnou volbu. Avšak v  našich reak-
cích na volby či v diskusích kolem nich by se 
tato skutečnost odrazit měla. Při výměně ná-
zorů mezi zastánci prezidentských kandidátů 
byly posměch a urážky týkající se inteligence, 
životního stylu nebo charakteru toho druhého 
na  denním pořádku. Častou a  nejjednodušší 

reakcí na  argumenty protistrany 
je snaha oponenta zlehčit, zesměš-
nit. Urážka ovšem není argument 
a sama o sobě ubírá jejímu autorovi 
na důvěryhodnosti. 

Pro to, abychom se vyhnuli po-
dobnému povolebnímu „splínu“ 
či „rauši“, můžeme udělat několik 
kroků: Pokud můj kandidát vyhrál, 
je především na  mně, abych pro-
sazoval smíření s  těmi, kteří voli-
li jinak, a  vyvaroval se posměvač-

ství. Zároveň to neznamená, že musím nave-
nek omlouvat všechny činy svého kandidáta, 
pokud s nimi vnitřně nesouhlasím, k tomu mě 
moje volba nezavazuje. Pokud můj kandidát 
prohrál, neměl bych doufat v to, že vítěz udělá 
chybu, ani mu přát nějaké selhání, aby si jeho 
voliči uvědomili, že se rozhodli špatně. 

Jednu ze zásadních přidaných hodnot církve 
vidím v  její schopnosti sjednocovat lidi s  roz-
dílnými životními postoji i  politickými ná-
zory. Debata uvnitř církve i  mimo ni by tedy 
měla vycházet z toho, že v první řadě budujeme 
Boží království. Proto je třeba se při našich 

rozhovorech o politice zaměřit na to, abychom 
si naslouchali, uměli argumentovat věcně a pře-
devším nešířili nepravdivé informace. Pomluvy, 
lži, demagogie a dezinformace se již staly běž-
nou součástí naší společnosti. Tzv. konfirmační 
(sebepotvrzující) zkreslení, tedy výběr infor-
mací, které jsou nám názorově blízké, a ignoro-
vání těch sdělení, která nejsou v souladu s na-
šimi názory, je lidem přirozené. O to víc ovšem 
musíme usilovat, aby informace, se kterými 
pracujeme a které šíříme, byly ověřené a prav-
divé. Pokud si zprávu nemohu ověřit z více dů-
věryhodných zdrojů, nebudu 
ji šířit, přestože se do  mé 
argumentace hodí.

Ve svém okolí jsem po-
tkala několik lidí, kte-
ří kvůli tomu, koho volili 
v  parlamentních nebo pre-
zidentských volbách, pře-
stali mluvit se členy své ro-
diny. Tím větší radost jsem 
měla z  toho, když jsem 
mohla den po  volbě prezi-
denta přijít do  sboru a  vě-
dět, že se naše vztahy ne-
mění, přestože někteří vo-
lili jinak než já. A to je věc, 
kterou si chci při každých volbách připomínat. 
Politická garnitura se mění, ale moji bližní zů-
stávají a nechci, aby můj respekt k nim jakkoli 
ovlivnila moje nebo jejich politická preference.

  Pavlína Bláhová, KS Praha

Mgr. et Mgr. Pavlína Bláhová vystudovala 
politologii, bezpečnostní studia a mezinárod-
ní vztahy. Pracuje jako bezpečnostní 
analytička. 

křesťan a společnost

Dvojí občanství v době voleb

To, že jdeme za Bohem, 
neznamená, že volíme stejně. 
Ale mělo by se to projevovat 
v našem jednání. Ti, kterým je 

svěřena moc, 
potřebují naše 

modlitby. w
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